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ACTA NÚM. 23 
 

Comissió de Doctorat 
 
Antoni Bulbena Vilarrasa 
Joan Carbonell Manils  
Daniel Gamper Sachse 
Maria Dolors Izquierdo Tugas 
Vicent Fonollosa Pla 
Montserrat Masoliver Puig 
Antoni Méndez Vilaseca 
Susana Navas Navarro 
Josep Velasco González 
Salvador Ventura Zamora. 
Armand Sánchez Bonastre 
 

A Bellaterra, a les 15.30 h del dia 14 de febrer 
de 2019, es reuneixen, a la sala de juntes del 
Rectorat i sota la presidència del vicerector 
de Recerca i de Transferència, Armand 
Sánchez Bonastre, els membres de la 
Comissió de Doctorat assenyalats al marge. 

 
Assisteixen a la reunió, amb veu i sense vot, Victòria Nogués Bara, Mari Paz Álvarez del 
Castillo, Joaquim Bernabé Ródenas, Manel Ebri Vidal, Carme Tost Pujol i Elena 
Fernández Latorre Molero.  
  
S’han excusat d’assistir-hi Margarita Martí Nicolovius, Màrius Martínez Muñoz i  Miguel 
Molist Montaña. 
 
No hi assisteixen Raquel Gallego Calderón, Francisco Javier Lafuente Sancho, Hèctor 
Sala Lorda, Sergi Rodríguez Calado i Bruno Sánchez Llordés. 
 
Hi actua com a secretària Maria Matarredona Santonja, lletrada del Gabinet Jurídic. 
 
Ordre del dia 
 

1. Aprovació de l’acta de la darrera sessió. 
2. Informe del vicerector de Recerca i de Transferència. 
3. Informe de la secretària acadèmica de l’Escola de Doctorat. 
4. Informació de l’execució del pressupost per al doctorat de l’any 2018 i previsió de     

distribució per al 2019. 
5. Modificació del model de distribució del pressupost per al doctorat. 
6. Modificació de memòries de programes de doctorat. 
7. Aprovació d’autoinformes d’acreditació. 
8. Concessió de premis extraordinaris de doctorat. 
9. Assumptes de tràmit. 
10. Torn obert de paraules. 

 
 
Desenvolupament de la sessió 
 
1. Aprovació de l’acta de la darrera sessió 
 
Per assentiment, la Comissió de Doctorat acorda aprovar l’acta corresponent a la 
sessió del dia 10 de desembre de 2018. 
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2. Informe del vicerector de Recerca i de Transferència 
 
El president de la Comissió de Doctorat, Armand Sánchez, informa els membres de la 
Comissió dels assumptes següents: 
 

— Activitats de formació transversals: durant el curs acadèmic 2017-2018 s’han 
organitzat 27 activitats formatives de manera centralitzada, a les quals han assistit 
al voltant de 900 participants. S’han fet enquestes de satisfacció als assistents i el 
grau de satisfacció ha estat prou bo, amb un 4,4 de mitjana. S’intentarà 
incrementar el nombre d’activitats, la qual cosa afectarà el pressupost per al 
doctorat assignat a aquests efectes.  

— Acte de benvinguda als nous doctorands: s’ha fet un acte de benvinguda a 
l’Auditori de la Facultat de Lletres, amb una assistència modesta, al voltant d’un 
deu per cent del total de matriculats. Aquest acte va ser presidit, entre d’altres, pel 
president del Comitè d’Ètica de la UAB, pel síndic de greuges de la UAB i per 
representants de la Unitat Tècnica de l’Escola de Doctorat. Es planteja la 
possibilitat de buscar una altra fórmula d’acte més atractiu per tal d’augmentar-ne 
l’assistència. 

— Iniciatives legislatives: ha entrat en vigor el nou Reial decret de mesures urgents 
en l’àmbit de la ciència, la tecnologia, la innovació i la universitat que, tot i que 
no afecta directament el doctorat, sí que ho fa de manera indirecta, ja que influeix, 
entre d’altres, en el sistema de contractació dels grups de recerca. 

  
 
3. Informe de la secretària acadèmica de l’Escola de Doctorat 
 
La secretària acadèmica de l’Escola de Doctorat, Victòria Nogués, informa sobre els 
aspectes següents: 

 
— Matrícula del curs 2018-2019: hi ha hagut 1.747 sol·licituds d’admissió, de les 

quals 1.094 concedides, 455 denegades i la resta pendents de resolució. De les 
sol·licituds d’admissió concedides, 923 s’han matriculat i la resta estan pendents 
que s’atorgui la beca corresponent. El nombre total de matrícules d’aquest curs és 
de 4.406, i de 4.841 incloent-hi les matrícules de dipòsit de tesis. De les matrícules 
realitzades, el 78 % van ser automatrícules i el 22 % a la Gestió Acadèmica. 

— Defenses de tesis de l’any 2018: s’han defensat 680 tesis, menys de les que 
pertocaria en relació amb la durada dels estudis de doctorat. La diferència amb 
cursos anteriors és degut al gran nombre d’estudiants que estan esgotant totes les 
pròrrogues possibles per allargar el temps màxim dels estudis. S’han fet 
campanyes informatives a diferents nivells per informar de la durada màxima dels 
estudis de doctorat, establerta de manera taxativa al Reial decret de doctorat. 

— Admissions del curs 2019-2020: s’ha obert l’admissió del curs 2019-2020, en 
concret per aquells programes amb candidats a les beques de la China Scholarship 
Council (CSC). 

— Programes interuniversitaris i cotuteles: el Ministeri no permet incloure la cotutela 
en els títols de doctor fets en programes interuniversitaris. Aquesta situació ja s’ha 
donat en altres universitats, però de moment les escoles de doctorat no poden 
donar una resposta unitària. Caldria una acció conjunta des de la Conferència de 
Rectors de les Universitats Espanyoles (CRUE). 

— Projecte de dipòsit en línia: SIGMA ha lliurat la segona i la tercera fases de 
l’aplicació informàtica. S’estan començant les proves de la darrera, que 
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consisteixen en un sistema d’avisos per canvi l’estat del procediment. El procés 
d’implementació s’iniciarà per àmbits, probablement amb el programes de les 
enginyeries: s’enviaran missatges per informar de l’inici a tots els col·lectius 
implicats, es publicarà un apartat específic al web on apareixerà tota la informació, 
vídeos i tutorials, i, més endavant, es faran activitats de formació per als diferents 
col·lectius.  

— Doctorats industrials de l’any 2018: s’han presentat 9 projectes, menys que altres 
anys. Es pretén incentivar la presentació de sol·licituds en properes convocatòries. 

— Enquestes de satisfacció a doctors i directors de tesi: hi ha un model d’enquesta 
aprovada per l’Escola de Doctorat. Pel que fa a les enquestes a directors de tesi, 
es van enviar en dos grups, una referent a les tesis defensades el curs 2016-2017, 
de la qual s’ha rebut un 15 % de respostes, i una segona per a les tesis defensades 
el curs 2017-2018, amb un 27 % de respostes. El grau de satisfacció, en una escala 
del 0 al 4, en general és prou bo: pel que fa al desenvolupament de la tesi, la 
mitjana és de 3 o més, i pel que fa als aspectes de gestió, la puntuació mitjana és 
superior a 2,5. Pel que fa a les enquestes de satisfacció corresponents a l’any 2018, 
s’han rebut un 48 % de respostes i el grau de satisfacció és molt bo. Per l’any 2019 
està previst posar en marxa l’enquesta de satisfacció del col·lectiu PAS, tant de 
l’Escola de Doctorat com del personal de suport dels programes de doctorat. 

— Acreditacions: quant a les visites del comitès externs associades a les 
acreditacions de l’any 2017, s’han rebut tres informes, dos dels quals han rebut la 
valoració global “acreditat” i un tercer “acreditat en progrés d’excel·lència”.  
Quant a les visites associades a les acreditacions de l’any 2018, hi ha 13 
acreditacions previstes.  

— Concurs Tesis en 4 minuts: s’ha preparat la segona edició d’aquest concurs 
impulsat per la Fundació Catalana per a la Recerca i la Innovació (FCRi), en el 
qual participen totes les universitats del sistema universitari català. S’ha continuat 
amb el mateix model de concurs del curs passat, tant pel que fa al procediment 
com a la dotació econòmica. El lliurament de les sol·licituds serà entre el 27 de 
febrer i el 21 de març i la presentació oral està prevista pel 16 de maig. 

 
El president de la Comissió afegeix, sobre la davallada del nombre de doctorats 
industrials, que s’ha de fer una anàlisi dels àmbits afectats i fer una campanya de 
divulgació i un recordatori d’aquests tipus d’estudis. 
 
 
4. Informació de l’execució del pressupost per al doctorat de l’any 2018 i previsió de     
distribució per al 2019 
 
El president de la Comissió presenta aquest punt de l’ordre del dia i informa que 
actualment tenim un model de distribució del pressupost per al doctorat des de l’any 2018. 
La distribució es fa en funció d’uns criteris, segons els quals una quantitat de diners es 
reparteix de manera centralitzada entre els programes en funció de les tesis que es 
defensen, i una altra quantitat destinada a la realització d’activitats formatives es reparteix 
entre els programes de doctorat i l’Escola de Doctorat. Pel que fa a aquesta segona 
quantitat, el model preveu un sistema de penalització per a aquells programes que no 
hagin gastat els diners assignats. Un cop finalitzat l’any pressupostari, s’ha constatat que 
alguns programes han esgotat aquests diners i fins i tot n’han demanat més, però altres 
programes no han estat capaços de fer-los servir. Pel que fa als diners assignats a l’Escola 
de Doctorat per a activitats formatives transversals, s’han esgotat tots. El saldo global dels 
centres de cost del programes dona un balanç de 50.000 € no gastats, 31.000 dels quals 
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en accions formatives, la qual cosa no és bona per al doctorat, ja que aquests diners passen 
al pressupost general i es perden per a aquest àmbit. S’ha convocat una reunió del Comitè 
de Direcció de l’Escola de Doctorat, d’on són membres tots els coordinadors del 
programes de doctorat, i on assistirà personal de l’Àrea d’Economia i de l’Escola de 
Doctorat per informar d’aquest resultat i de la importància de programar aquest tipus 
d’activitats formatives per als nostres doctorands.  
 
Pel que fa al pressupost de l’any 2019 destinat a les defenses de tesi proposa que, per tal 
de fomentar la internacionalització de les tesis, s’incrementin els diners destinats a la 
defensa de tesis amb menció internacional, qüestió que es tractarà en el següent punt de 
l’ordre del dia.  
 
A continuació s’obre un torn de paraules. Els membres de la Comissió comenten, entre 
d’altres, la conveniència de no esperar fins a l’últim moment per començar a programar 
activitats formatives, i la possibilitat de retorn dels romanents en cas que hi hagi hagut 
al·legacions per part del programa de doctorat. Pel que fa a aquest darrera qüestió, el 
president de la Comissió respon que, tal com va explicar en una anterior reunió de la 
Comissió, qualsevol despesa compromesa es podria acceptar: no obstant això, no tothom 
ha interpretat d’igual manera què s’entén per despesa compromesa, per la qual cosa, 
sempre que sigui possible, s’intentarà que les al·legacions siguin acceptades. La 
vicegerent d’Ordenació Acadèmica afegeix que l’Àrea d’Economia, després de la 
Comissió de Doctorat on es va explicar aquesta qüestió, va publicar una instrucció 
informativa que va fer avinent a totes les gestions departamentals dels diferents 
programes de doctorat. 
 
 
5. Modificació del model de distribució del pressupost per al doctorat 
 
El president de la Comissió presenta aquest punt de l’ordre del dia. Explica que la 
modificació que es proposa es deu al petit romanent dels diners assignats per a la defensa 
de tesis, junt amb la necessitat de cobrir les despeses de les tesis amb menció internacional 
i la voluntat d’augmentar aquesta internacionalització. La proposta és augmentar 
l’assignació suplementària per a la defensa de tesis amb menció internacional de 220 € a 
320 €, sense modificar el pressupost assignat a aquest concepte.  
 
Els membres de la Comissió estudien la proposta i, per assentiment, la Comissió acorda: 
 
Primer. Informar favorablement sobre la modificació del model de distribució del 
pressupost per al doctorat que s’annexa (Document 1). 
  
Segon. Donar trasllat del present acord a la Comissió d’Economia i d’Organització 
perquè l’aprovi. 
 
Tercer. Encarregar al vicerector de Recerca i de Transferència el seguiment 
d’aquests acords. 
 
Quart. Comunicar els presents acords a la vicegerent d’Ordenació Acadèmica per 
tal que porti a terme les mesures necessàries per fer-los efectius. 
 
 
6. Modificació de memòries de programes de doctorat 
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Mari Paz Álvarez presenta les propostes de modificació de memòries dels programes de 
doctorat. 
 
Els membres de la Comissió estudien les propostes i, per assentiment, la Comissió 
acorda: 
 
Primer. Aprovar, per delegació del Consell de Govern, la modificació de memòries 
dels programes de doctorat següents, en els termes que s’annexen: 

— Persona i Societat en el Món Contemporani 
— Psicologia de la Comunicació i Canvi 
— Psicologia de la Salut i de l’Esport 

 
Segon. Encarregar al vicerector de Recerca i de Transferència l’execució i el 
seguiment d’aquests acords. 
  
Tercer. Comunicar aquests acords a la vicegerent d’Ordenació Acadèmica per tal 
que porti a terme les mesures necessàries per fer-los efectius. 
 
 
7. Aprovació d’autoinformes d’acreditació 
 
La secretària acadèmica de l’Escola de Doctorat presenta les propostes d’autoinforme 
d’acreditació dels programes de doctorat. 
 
Els membres de la Comissió estudien les propostes i, per assentiment, la Comissió 
acorda: 
 
Primer. Aprovar els autoinformes d’acreditació dels programes de doctorat 
següents: 

— Antropologia Social i Cultural 
— Biologia i Biotecnologia Vegetal 
— Ciència dels Materials 
— Demografia 
— Ecologia Terrestre 
— Filologia Espanyola 
— Física 
— Geografia 
— Informàtica  
— Traducció i Estudis Interculturals 

 
Segon. Encarregar al vicerector de Recerca i de Transferència l’execució i el 
seguiment de l’acord primer. 
  
Tercer. Comunicar aquests acords a la vicegerent d’Ordenació Acadèmica, per tal 
que porti a terme les mesures necessàries per fer-los efectius. 
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8. Concessió de premis extraordinaris de doctorat 
 
La secretària acadèmica de l’Escola de Doctorat presenta les propostes d’atorgament de 
premis extraordinaris de doctorat.  
 
Els membres de la Comissió estudien les propostes i, per assentiment, la Comissió 
acorda: 
 
Primer. Atorgar, per delegació del Consell de Govern, els premis extraordinaris de 
doctorat que s’annexen.  
 
Segon. Encarregar al vicerector de Recerca i de Transferència l’execució i el 
seguiment d’aquests acords. 
 
Tercer. Comunicar aquests acords a la vicegerent d’Ordenació Acadèmica, per tal 
que porti a terme les mesures necessàries per fer-los efectius. 
 
 
9. Assumptes de tràmit 
 
No es planteja cap qüestió en aquest punt de l’ordre del dia. 
 
 
10. Torn obert de paraules 
 
El president de la Comissió reflexiona sobre els problemes que emergeixen dels 
programes interdepartamentals, on l’estructura de suport, que és heterogènia i rotativa, a 
vegades és insuficient per abordar aquesta tasca. Planteja la possibilitat de proposar una 
dotació temporal addicional que, de manera centralitzada des de l’Escola de Doctorat, 
doni aquest suport als departaments implicats.  
 
D’altra banda, el president de la Comissió informa de manera breu de les novetats que 
introdueix el nou Reial decret 3/2019, de 8 de febrer, de mesures urgents en l’àmbit de la 
ciència, la tecnologia, la innovació i la universitat. 
 
A les 17.10 h el president aixeca la sessió, de la qual, com a secretària, estenc aquesta 
acta. 
 
La secretària Vist i plau 
 El president  
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